
1   

Broj 6 - svibanj 2009. 

RETROSPEKTIVA 1. MANDATA OPĹINSKOG POGLAVARSTVA: Komunalni programi 

za bolji i ljepġi Lopar    /   TURISTIĻKA ZAJEDNICA OPĹINE LOPAR   /       ĠKOLA 

PLESA I RADIONICA CRTANJA    /    UDRUGA OVĻARA LOPAR     /      IZ CIKLUSA 

ñĢIVA POVIJESTò:  4. studeni 1962. godine - dan kojeg se nitko ne ģeli sjeĺati      /    

PJEVAĻKI ZBOR ñMURTELAò   /     FOTOREPORTAĢA  /    SOCIJALNA SKRB: Briga za 

one kojima je najpotrebnije    / OBITELJSKI PODUHVAT:  ñMoby Dickò   /    EDUKACIJA 

ZA ZVIJEZDICU VIĠE U TURISTIĻKOJ PONUDI     /   SAVJET MLADIH /  JESTE LI 

ZNALI?  /   



2   

reno oko 7,000,00 m2 i plaĺeno 

preko 500.000,00 kn. U vrlo 

kratkom razdoblju, gdje se veĺ pri 

kraju godine mogu oļekivati prvi 

sadrģaji u radnoj zoni, omoguĺit ĺe 

se zapoġljavanje 30-tak osoba, a 

popunjenjem zone taj broj moģe 

narasti i preko 80 zaposlenih. 

Opĺina Lopar takoĽer je zapoļela 

pripremne radnje i pregovore oko 

dovoĽenja domaĺeg trgovaļkog 

lanca u cilju kvalitetnije i jeftinije 

opskrbe tokom cijele godine, ali i 

otvaranja novih radnih mjesta        

(30-tak). 

Opĺina Lopar ustrojila je svoje 

vlastito komunalno poduzeĺe Lopar 

Vrutak d.o.o. za komunalne 

djelatnosti, koje je veĺ u prvoj 

godini postojanja postiglo znaļajne 

rezultate, sustavno zaposlilo 20 ï 

tak mjeġtana, podignulo kvalitetu 

odvoza otpada (posebice krupnog), 

preuzelo upravljanje odvodnjom, te 

zapoļelo s novim djelatnostima 

upravljanja plaģama; nabavljeno je 

200 leģaljki i suncobrana, te je u 

toku nabavka joġ 300 leģaljki i 150 

suncobrana, ļime je podignuta 

kvaliteta pruģanja usluga i 

ureĽenost plaģa. Lopar Vrutak 

d.o.o. zapoļeo je i s prodajom 

karata na trajektnoj liniji Lopar ï 

Valbiska, obavljao je usluge 

turistiļkog vlaka, ali smo i zapoļeli 

s ureĽenjem parkiraliġta. Preuzeta 

su ukupno 3 vozila od Vrela d.o.o. 

te je nabavljen novi traktor, vozilo 

Iveco ï pauk, te Piaggio ï malo 

komunalno vozilo. Ovih dana 

oļekujemo isporuku nove prikolice 

ï fekaljere i novog malog 

komunalnog vozila ï KIE. 

RETROSPEKTIVA 1.MANDATA OPĹINSKOG 

POGLAVARSTVA 

Poġtovane Loparke i Loparani, 

dragi prijatelji, posjetitelji i gosti 

naġe Opĺine, dopustite mi da vam 

se na kraju prvog saziva Opĺinskog 

poglavarstva obratim s kratkom 

retrospektivom onoga ġto smo u 

proteklom razdoblju uļinili. 

Smatram da smo u gotovo svim 

segmentima ģivota napravili 

pomak; da li je dovoljan i da li je 

mogao biti brģi i veĺi, ostaje za 

preispitati. MeĽu prvim ciljevima 

bilo je ustrojavanje Opĺinske 

uprave, Jedinstvenog upravnog 

odjela, ureĽenje sjediġta Opĺine te 

donoġenje i preuzimanje osnovnih 

akata kako bi se moglo nesmetano 

funkcionirati. Jedan od dugoroļnih 

ciljeva okrenut je mlaĽim nara-

ġtajima: stvaranje preduvjeta i 

uvjeta za njihovo zadrģavanje u 

mjestu i/ili povratak u mjesto 

nakon obrazovanja, doġkolovanja 

ili rada izvan mjesta. U tom pravcu 

Opĺina Lopar donijela je niz mjera 

i pokrenula nove programe i 

aktivnosti; dodjeljuje godiġnje 

preko 50 stipendija, uvela je joġ 

jedno vrtiĺko odjeljenje, niz 

druġtvenih aktivnosti u cilju 

obogaĺivanja slobodnog vremena,  

ureĽeno je malonogometno igra-

liġte umjetnom travom, poticano je 

zapoġljavanje mladih, poveĺane su 

naknade za novoroĽenļad i dr. 

Kao jedan od svojih glavnih 

projekata Opĺina Lopar uzela je 

obveznim ureĽenje radne zone. 

Vrlo brzo smo zapoļeli s izradom 

UPU-a 44 radne zone Sorinj, ļemu 

je prethodilo geodetsko snimanje, 

anketiranje potencijalnih podu-

zetnika, te rjeġavanje imovinsko - 

pravnih odnosa. Poļetkom oģujka 

usvojen je konaļni prijedlog UPU-a 

na Poglavarstvu, upuĺen na 

potrebite suglasnosti, te se oļekuje 

njegovo donoġenje kroz nekoliko 

mjeseci. Paralelno s time izveli smo 

sustav odvodnje, vodoopskrbu, 

DTK mreģu,  javnu rasvjetu (I 

faza), do radne zone uz drģavnu 

cestu D-105 u duģini od 1550 m. 

Isprojektirali smo novu cestu do 

odlagaliġta kroz radnu zonu za koju 

smo ishodovali lokacijsku dozvolu 

te smo u postupku  ishodovanja 

graĽevinske dozvole. TakoĽer smo 

zapoļeli i postupak otkupa 

zemljiġta za cestu i benzinsku 

pumpu, te druge sadrģaje po cijeni 

od 37 Eura/m2, te je dosad ugovo- 

Komunalni programi za bolji i ljepġi Lopar 
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Od kapitalnih objekata svakako, 

osim ureĽenja prostorija Opĺine, tu 

spadaju i dogradnja zgrade DVD - 

a, ureĽenje drģavne ceste D-105 u 

duģini od 3 km u suradnji s 

Hrvatskim cestama, saniranje 

trajektnog pristaniġta Lopar u 

suradnji s Luļkom upravom.  

Ubrzo oļekujemo dovrġetak radova 

na ureĽenju trga ispred crkve Sv. 

Ivana (cimintera).  

Pri kraju su takoĽer radovi na 

sanaciji ambulante Lopar. Svakako 

veliki uspjeh je uvoĽenje 

cjelogodiġnje trajektne linije Lopar 

ï Valbiska. Ovih dana, nakon ġto 

smo donijeli DPU groblja Lopar i 

ishodovali graĽevinsku dozvolu, 

zapoļeli su radovi na mrtvaļnici 

Lopar. 

U ureĽenju plaģa i mjesta i nabavci 

komunalne opreme, Opĺina Lopar 

je u proteklom razdoblju takoĽer 

angaģirala znaļajna sredstva i 

napore. Svakako treba izdvojiti 

aktivnosti na Rajskoj plaģi ï Ļrniki 

koja je u 2008. god. osvojila 

nagradu za najureĽeniju plaģu u 

PGĢ u akciji "Plavi cvijet". 

UreĽena je ġetnica Rtiĺ ï 

ambulanta, a zapoļelo se i s 

ureĽenjem ġetnice od Rtiĺa do 

Luļice San Marino kao buduĺe 

glavne ġetnice koja bi se trebala 

protezati od Podkoġina do 

Livaļine; ureĽen je nogostup ispred 

ġkole; nabavljena su djeļja igrala 

na Rajskoj plaģi, Rtiĺu, Livaļini, 

ispred HN San Marino, Donjem 

melu, parku Kapiĺ; nove zaġtitne 

brane i novi tuġevi na Livaļini,  

U suradnji s Hrvatskim ġumama 

ureĽena je protupoģarna prosjeka 

prema rtu Gros, a Opĺina je uredila 

prilaz plaģi Sturiļ i asfaltirala 

gotovo 2 km protupoģarne ceste od 

Barsi do Matahliĺa. Tokom proġle 

godine ustrojena je u ljetnim 

mjesecima i motriteljsko - dojavna 

sluģba na Maļevom vrhu. 

Nabavljeno je i postavljeno preko 

50 novih rasvjetnih tijela javne 

rasvjete. 

Opĺina Lopar znaļajno potpomaģe 

rad svih udruga na podruļju 

Opĺine, posebice  DVD, KUD San 

Marino Lopar, u neġto manjem 

obimu lovaļko druġtvo Kuna, 

Udrugu ovļara, SRD, a u 

meĽuvremenu su i osnovane nove 

udruge koje takoĽer uģivaju 

znaļajnu potporu Opĺine; Udruga 

veterana Domovinskog rata, 

Druġtvo sportske rekreacije Lopar,  

pjevaļki zbor Murtela i nedavno 

osnovan Fittnes aero. Opĺina je 

izradila svoj grb i zastavu, te je 

zajedno s TZO Lopar pokrenula 

manifestaciju "Loparska noĺ" s 

ispraĺajem Sv. Marina. 

Velika aktivnost posveĺuje se 

izradi projektne i  planske 

dokumentacije, tako da smo 

pokrenuli izradu novog Prostornog 

plana opĺine. Ishodovali smo 

graĽevinsku dozvolu za saniranje 

mula ("va zmorac"), graĽevinsku 

dozvolu za rekonstrukciju crkve 

Sv. Nikole, projekt sanacije 

kapelice Sv. Roka, a u postupku 

smo ishodovanja graĽevinske 

dozvole za novu vodospremu 

Lopar, te pristupnu cestu kroz 

radnu zonu do odlagaliġta Sorinj.  

IzraĽen je projekt ġetnice Rtiĺ ï 

luļica San Marino i protupoģarne 

ceste Barsi ï Ciganka. Pokrenut je i 

postupak izrade idejnog rjeġenja za 

ureĽenje centra mjesta, idejnog  

rjeġenja za viġenamjensku dvoranu, 

ureĽenje poslovnog centra Rtiĺ, i 

idejnog rjeġenja za zatvorene  

ZRC, Donjem melu; WC na 

Livaļini, a ovih se  dana oļekuje 

postavljanje joġ jednog WC - a na 

plaģi Gornji mel. Livaļina je 

ureĽivana pristupnim putevima, 

zaġtitnim zidovima, zasaĽivanjem 

novih pinjola i borova.  

Nabavljene su i postavljene dvije 

autobusne ļekaonice na Rtiĺu i kod 

"Stare poġte". UreĽivan je Melak 

gdje su izgraĽene ukrasne vaze, 

proġirivane su nerazvrstane ceste, 

od kojih je svakako najviġe 

uļinjeno na cesti prema Papa-

rovima i cesti prema groblju, 

izgraĽen je novi  most za zaseok 

Zorzini. U suradnji s Hrvatskim 

vodama izmuljivani su potoci kroz 

polje, a izgraĽeni su potok na 

Gornjem melu, Veli potok loparski 

i potok prema Romotini, ureĽivan 

je potok na Rtiĺu s novim mostom, 

a isprojektirani su potoci prema 

Jerkovici i na Livaļini.  
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bazene. TakoĽer su izvrġeni istraģni 

geodetski i maritimska istraģivanja 

za ureĽenje Melka i Luļice San 

Marino, a za prostor Melka 

izraĽeno je idejno rjeġenje 

ureĽenja. Opĺina Lopar pokrenula 

je postupak izrade spomenika Sv. 

Marinu. Pokrenuti su i programi 

moguĺih trajnih nasada na 

drģavnom zemljiġtu, te izrada 

akcijskog plana razvoja turizma. 

Zapoļeo je proces usklaĽivanja 

katastra i zemljiġnih knjiga, te je 

izvrġena uknjiģba na preko 70,000 

m2 zemljiġta, zgradu Opĺine ï 

vrtiĺa i dr. Identificirani su i 

problemi oko koriġtenja opĺinske 

imovine, te velik broj problema 

neusklaĽenosti izmjeġtanja javnih 

puteva i dobara. Opĺina Lopar 

kupila je zemljiġte za proġirenje 

groblja i zemljiġte za parkiraliġte 

ambulante. 

Sve ovo postignuto je na naļin da 

se niti jedna cijena komunalnih 

usluga (odvoza otpada, odvodnje, 

vodoopskrbe) nije poveĺala, te 

takoĽer da niti jedna naknada 

(komunalna, naknada za koriġtenje 

javne povrġine, komunalni doprinos 

i sl.) nije poveĺana, a ġto je bio   

naġ mjeġtanin, pomoĺnik ministra 

Josip Boriĺ. 

Ono ġto je moģda naġe najveĺe 

postignuĺe je da smo uspjeli 

opravdati osnivanje Opĺine Lopar, 

da smo potvrdili da Loparani 

"znaju i mogu", da smo vratili 

ponos "loparskom ļoviku", jer 

danas se za Lopar i Loparane 

govori sve bolje i pozitivnije, ne 

samo na otoku Rabu, veĺ i u 

Ģupaniji ali i diljem "lijepe naġe".ǒ  

Opĺinski naļelnik  

Alen Andreġkiĺ dipl. oecc.  

masovan sluļaj u drugim opĺinama 

i gradovima. 

Koristim se ovom prilikom 

zahvaliti svim poglavarima, Opĺi-

nskim vijeĺnicima i djelatnicima 

Opĺinske uprave koji su dodatnim 

naporima i zajedniļkim timskim 

radom doprinijeli ovim rezultatima. 

Zahvaljujem se i djelatnicima 

Lopar Vrutka d.o.o., Sorinja d.o.o. i 

TZO Lopar koji su kao velika 

obitelj i ekipa uspjeġno odradili 

protekle dvije i pol godine. 

Zahvaljujem se svim predsje-

dnicima udruga, ļlanovima izvrġnih 

odbora, nadzornih odbora, Savjeta 

mladih koji su svojim volonterskim 

radom takoĽer dali doprinos u 

razvoju naġe Opĺine. Zahvaljujem 

se i Vama mjeġtanima koji ste 

svojim dobrovoljnim radom, prije-

dlozima i kritikama s ponuĽenim 

rjeġenjima olakġali naġ rad na 

dobrobit svih mjeġtana Lopara.   

Doista, ove uspjehe ne bi bilo 

moguĺe ostvariti bez Vaġe podrġke, 

ali i podrġke Hrvatske vlade, a 

posebice Ministarstva mora, pro-

meta i infrastrukture, odnosno  

Uprave za otoļni i priobalni razvoj 

gdje je veliki osobni doprinos dao i  
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katalogom privatnog smjeġtaja, 

dotiskom obiju karata (info i orto-

foto), izdavanjem novog DVD-a o 

kulturnoj baġtini i tradiciji Lopara 

("Povratak korjenima"), snimanjem 

prvog CD-a tradicionalnih lopa-

rskih pjesama ("Moj Lopare"), 

zakupom vrijednih minuta za repro-

dukciju reklamnih spotova u 

poslovnicama Kauflanda u Zagrebu 

i Osijeku, zajedniļkim oglaġava-

njem s TZG Raba i  Imperialom 

d.d. u vodiĺima preteģito za ka-

mpove, oglaġavanjem u ADAC - 

ovom atlasu za 2009. godinu... Od 

marketinġkih aktivnosti u planu su 

joġ i nastup na Radio Pitomaļi i 

Radio Varaģdinu (TZG Raba i TZO 

Lopar) i zajedniļka "last minute"   

akcija u jednom od trgovaļkih 

lanaca u Austriji i Njemaļkoj.                             

Ġto se tiļe prvih dojmova i povra-

tnih informacija sa sajmova, odaziv 

publike je dosta dobar, meĽutim 

konkretne rezervacije joġ uvijek 

izostaju ili su u manjem broju od 

proġlogodiġnjih, a razlozi su sve 

veĺa nesigurnost potencijalnih tu-

rista, sve kasnije odluļivanje za 

termin godiġnjeg odmora, ļekanje 

"last minute" aranģmana, odugovla-

ļenje od strane turoperatora... To ĺe 

za rezultat imati neġto loġije pu-

njenje prvenstveno hotelskih ka-

paciteta i to u onim najskupljim 

terminima tzv. "ġpice", a u ovom 

trenutku moģemo reĺi da je naġa 

"sreĺa u nesreĺi" ġto nemamo 

skupih hotelskih kapaciteta s 4 i 5 

zvjezdica, veĺ u strukturi smjeġtaja 

prevladava kamping i privatni 

smjeġtaj koji se, nasreĺu ove 

godine, upravo zbog neġto povo-

ljnijih cijena, bolje pune. 

Shodno gore navedenom, TZ je 

upravo poļetkom godine u suradnji 

s TN San Marino, vlasnicima pri-

vatnih pansiona i pruģateljima         

usluga potrebnih za realizaciju, ra-

zradila 3 TREKKING programa 

kako bi pojaļala dolaske u tjednu 

poslije blagdana Uskrsa, prvoma- 

TURISTIĻKA ZAJEDNICA OPĹINE LOPAR 

Danas praktiļki nema medija koji 

dnevno ne izvjeġtava o teġkom 

stanju na turistiļkom trģiġtu, iza-

zvanom globalnom ekonomskom 

krizom (recesijom) u svijetu. 

Buduĺi da je turizam specifiļna 

gospodarska grana, u kojoj bi se 

uļinci recesije trebali ponajprije 

osjetiti, u Ministarstvu turizma i u 

Hrvatskoj turistiļkoj zajednici veĺ 

krajem proġle godine poduzet je niz 

mjera i aktivnosti kako bi se uputilo 

na ozbiljnost problema i uļinilo sve 

da bi uļinci krize imali ġto manji 

uļinak na turizam u Hrvatskoj. 

Tako je na raznim koordinacijama i 

okruglim stolovima preporuļeno da 

se proraļuni za 2009. godinu realno 

smanje za nekoliko postotnih 

poena, da se reduciraju sredstva 

namijenjena za zabavu i animaciju, 

a istovremeno ļim viġe sredstava 

usmjeri ka ciljanom dovoĽenju tu-

rista u naġu zemlju. Pri tome mi-

slimo na zakup sajamskih prostora, 

udruģeno oglaġavanje, pojaļano 

oglaġavanje putem drugih medija 

(plaĺene reklame na stranim TV 

postajama, viġe ulaganja u internet 

stranice, aktualizacija ostalih                  

p romot i vn ih  mater i ja la . . . ) .          

TZO Lopar je veĺ prije tih napu-

taka u dogovoru sa TZG Raba, 

TZG Malog Loġinja i TZO Krk, 

zakupila zajedniļke prostore gdje 

su se nakon dvogodiġnjih napora 

konaļno poļeli pojavljivati motivi 

rajskih loparskih uvala (zakupljeno 

je  ukupno 17 turistiļkih sajmova, 

kako bi se uġtedilo na zakupu i ure-

Ľenju prostora, putnim troġkovima 

itd.), pojaļala promidģbu novim 

opĺim katalogom Lopara, novim  

Bez obzira na loġe najave, nadolazeĺa turistiļka sezona 

trebala bi biti neġto malo loġija ili ļak na nivou 2008. 
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jskim praznicima i zadnjem tjednu 

u mjesecu rujnu, a i poboljġala tu-

ristiļku ponudu mjesta u tim te-

rminima predsezone i posezone.  

Isto tako smanjen je broj koncerata 

ozbiljne glazbe s 4 na 2, a viġe se 

paģnje posveĺuje animaciji u pred i 

posezoni, ureĽenju mjesta i plaģa, 

te dizanju nivoa usluge u mjestu. 

Poļetkom godine detaljno smo 

krenuli s ureĽenjem sunļaliġnih 

platoa na Rajskoj plaģi, Livaļini i 

Melu (jedine 3 komercijalizirane 

plaģe ), gdje je iz mora izvaĽeno 

preko 3 000 m3 pijeska i nasipano 

na plaģe, naruļene su i postavljene 

informativne table u trajektnoj luci, 

na drģavnoj cesti D-102 (kod Ma-

linske prije raskrġĺa za Valbisku), 

dopunjene su table kroz Guġĺ, tabla 

dobrodoġlice na ulazu u Lopar, na-

ruļena su joġ dva tuġa na kovanice 

za Rajsku plaģu ispred autokampa. 

U akciji  "Plavi cvijet" iz akcije 

"Volim Hrvatsku" odraĽena je su-

bvencionirana podjela sadnica cvi-

jeĺa, s Udrugom ribara odraĽena je 

akcija ļiġĺenja park - ġume kod San 

Marina, a 25.04. odrģana je i velika 

eko - akcija ļiġĺenja priobalja i 

podmorja "Neka ġkolji budu bolji 

2009." Ostaje za odraditi i tradi-

cionalna akcija ocjenjivanja na-

jbolje ureĽenih okuĺnica i balkona. 

Konstantno se aktualiziraju i 

aģuriraju internetske stranice 

(stavljeni su novi kalendari 

dogaĽanja na 5 jezika, kompletno 

novi tekstovi na 5 jezika, galerija 

slika s preko 200 novih fotografija,  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

-a i HOT SPOT),  ġkola za turi-

stiļke i planinske vodiĺe (ġto 

nadopunjuje TREKKING programe 

i projekt Geopark), a organiziran je 

i Zbor iznajmljivaļa na kojemu su 

pojaġnjene novosti iz Zakona o tu-

ristiļkim zajednicama, boraviġnoj 

pristojbi i ļlanarini. 

U zavrġnoj je fazi i rjeġavanje pro-

blematike zgrade Turistiļke zaje-

dnice i "Stare poġte". 

Joġ samo da nam doĽu turisti!ǒ 

ZA TZO LOPAR:  

Marin Muġĺo, direktor Ureda 

a s administratorima je ugovorena 

izrada programa odrģavanja i ure-

Ľenja stranica za sljedeĺe 2 

godine). 

TZ je u suradnji s Opĺinskim odbo-

rom za manifestacije za 2009. 

godinu osmislila, a veĺ djelomiļno  

i realizirala, kompletni kalendar 

dogaĽanja (od karnevalskog pro-

grama do Uskrġnjeg doruļka, Plave 

zastave, Sun adria Cup-a, Rab dive 

off - a, Ribarske feġte, Loparske 

noĺi, koncerata, Male gospe, eko 

akcija, obiljeģavanja vaģnih da-

tuma...),  a isto tako aktivno sudje-

luje  u svim projektima sufina-

nciranja Ministarstva turizma, HTZ 

- a, Ģupanije, TZ PGĢ ï a... (u 

2008. je TZ realizirala preko 200 

000 kn sufinanciranja). 

U postupku je proġirenje HOT 

SPOT-a i postavljanje WEB 

kamere na Rajsku plaģu. 

Radi se i na edukaciji iznajmljivaļa 

i svih kadrova vezanih uz turizam 

pa je tako organiziran teļaj talija-

nskog jezika za 50 - ak polaznika,  

poļetni  teļaj informatike za 30 - 

ak polaznika (ġto se nadovezuje na 

projekte prijave turista putem WEB  



7   

kao i  ples, bio organiziran potpuno 

besplatno za sve polaznike u zgradi 

DVD-a. Radionica se sastojala od 

40 sati rada koji su vodile struļne 

osobe sa ģeljom i u namjeri 

organizatora da prenesu zanimljive 

i stilizirane elemente iz folklorne i 

kulturne baġtine na svilu. Cilj je bio 

upoznavanje polaznika s najpro-

minentnijim tehnikama slikanja, a 

to su: slikanje konturama, akva-

relna tehnika i slikanje raznim 

vrstama soli. Osim na svili, 

polaznici su svoju kreativnost 

pokazali i oslikavanjem pisanica za 

blagdan Uskrsa.  

Najbitnije je da se za svakog naġlo 

poneġto te je tako monotonu zimu 

probudilo malo ritmike, malo boje i 

sve je odmah bilo puno ljepġe i 

veselije. ǒ 

Manuela Matahlija  

proļelnica JUO-a  

ĠKOLA PLESA I RADIONICA CRTANJA 

Ove su zime Loparani imali 

moguĺnost pohaĽati ġkolu plesa i 

sudjelovati u radionici crtanja na 

svili, u organizaciji Centra za 

kulturu "Peġļenica" iz Zagreba i 

Opĺine Lopar. Veliku zahvalnost 

za takvu suradnju i realizaciju 

upravo u naġoj Opĺini dugujemo 

ravnatelju Kulturnog centra, 

Tomislavu Ġtrigi, koji je jednim 

dijelom i sam Loparanin. 

Teļaj plesa pohaĽalo je viġe od 

sedamdeset polaznika podijeljenih 

u dvije grupe; jedna s programom 

prilagoĽenim djeļjem uzrastu, te 

druga za odrasle. Uz plesne korake 

"jeǋn, dva, tri", Loparani su s 

oduġevljenjem savladali osnovni 

koncept druġtvenih plesova poput 

beļkog i engleskog valcera, cha cha 

cha, disco foxa, mamba, tanga, folk 

rocka i  sentiġa. Plesno umijeĺe 

polaznici su svladali u svega 

nekoliko vikenda kada su uļitelji 

plesa dolazili i poduļavali ih 

plesnim vjeġtinama uz zabavu koja 

nikog nije ostavila ravnoduġnim.  

Po zavrġetku plesanja, suradnja se 

nastavila uz zanimljivu radionicu 

crtanja na svili. Teļaj crtanja je,  

 



8   

prihranu ovaca kako bi proizvodnja 

zasad jedinog krajnjeg proizvoda -  

janjetine, bila ġto jeftinija. Po uzoru 

na naġe susjedne otoke, Udruga 

planira ovļje proizvode, janjetinu i 

sir, brendirati kao loparski proizvod 

i plasirati u ponudi naġih restorana. 

Loparski ovļari susreĺu se s 

mnogobrojnim problemima na 

Sorinju i Sv. Grguru zbog pojave 

ļaglja. Najveĺi problem ovļara 

Golog otoka je prenatrpanost otoka 

ovcama, a opĺenito, problem su i 

nerijeġeni imovinsko ï pravni 

odnosi, pa tako ovce pasu posvuda, 

ļak i tamo gdje u ljetnim 

mjesecima zbog naġih gostiju ne bi 

trebale (Guġĺ, Jamina). 

Zato se nadamo da ĺemo, 

donoġenjem komunalnog reda u 

suradnji s Opĺinom Lopar i 

Turistiļkom zajednicom, problem 

ispaġe u ljetnim mjesecima rijeġiti u 

skoroj buduĺnosti, kako ovce ne bi 

remetile loparski turizam. 

15 oģujka ove godine odrģana je 9. 

redovita, a ujedno i 3. Izborna 

skupġtina. Izabran je novi Upravni 

odbor, za mjesto predsjednika 

izabran je Dragan Matahlija ï 

Lungo, tajnik Udruge je Mirko 

Rukavina, a blagajnik Josip 

Piļuljan. Nakon skupġtine odrģan 

je i prigodni domjenak.ǒ 

 

 

Tajnik udruge: Rukavina Mirko          

UDRUGA OVĻARA - LOPAR 

Na inicijativu 19 - ero uzgajivaļa 

ovaca iz Lopara 21. oģujka 

2000.god. osnovana je Udruga 

ovļara ï Lopar. Za prvog pre-

dsjednika izabran je Ante Papariĺ ï 

Brko. 

Cilj Udruge je objedinjavanje i 

poticanje rada svojih ļlanova na 

unapreĽivanju ovļarstva i ovļa-

rskog gospodarstva i drugih ciljeva 

i zadataka koji pridonose udovo-

ljavanju osobnih i zajedniļkih 

interesa ļlanova Udruge kao i 

ostvarivanju gospodarskih interesa. 

Obrazovanje ļlanova Udruge 

provodi se putem teļajeva u 

suradnji s Udrugom ovļara "Ġkra-

parica" i  dovoĽenjem eminentnih 

hrvatskih veterinarskih struļnjaka u 

svrhu prevencije i lijeļenja bolesti. 

Na ģalost, ne moģemo biti 

zadovoljni odazivom naġih ļlanova 

i prisustvom na  predavanjima. 

Udruga ovļara ï Lopar jedna je od 

ġest udruga koje su osnovale  

Hrvatski savez uzgajivaļa koza i 

ovaca, a naġ dosadaġnji pre-

dsjednik, Ante Papariĺ - Brko, ļlan 

je Upravnog odbora istog Saveza. 

U suradnji s ostalim udrugama 

uzgajivaļa ovaca i koza, pokrenuli 

smo izdavanje ovļarsko - koza-

rskog lista koji se bavi tematikom 

ovļarstva i kozarstva. 

Udruga organizira redovite odlaske 

na savjetovanja uzgajivaļa ovaca i 

koza u Hrvatskoj, pa su tako bili u 

Varaģdinskim toplicama, Opatiji, 

Poreļu, Zadru, Malinskoj, 

Sv. Martinu na Muri i Ġibeniku. Uz 

degustacije najboljih ovļjih i kozjih 

sireva, naġi ļlanovi sklopili su 

mnoga prijateljstva i poznanstva s 

kolegama ġirom Hrvatske. 

U suradnji s Udrugom ovļara 

"Ġkraparica", naġa je Udruga 

provodila krvna testiranja male do-

maĺe ovce, a sve u cilju da rabska 

ovca postane autohtona hrvatska 

sorta, u ļemu smo 2007. god. i 

uspjeli ġto smatramo najveĺim 

postignuĺem rada Udruge. Vaģno 

je napomenuti i da je kolekcija 

ovaca gospodina Petra Ilijiĺa iz 

Banjola osvojila zlatnu medalju na 

ovogodiġnjem sajmu u Gudovcu u 

klasi hrvatskih autohtonih sorti. 

Udruga ovļara ï Lopar trenutno 

broji 56 ļlanova za koje se svake 

godine organizira nabava ģita 

(kukuruz, zob, pġenica, jeļam) za  
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Ipak, nakon silnog uvjeravanja 

kako je bonaca, vrijeme lijepo i 

plovidba sigurna, svi smo se uspjeli 

ukrcati na brod, uz uvjet da se ne 

ide direktno u Lopar, veĺ da se 

iskrcamo na Sorinju s juģne strane. 

Krenuli smo, na brodu vlada ne-

vjerica u sigurnost plovidbe, osjeĺa 

se strah od onoga ġto more moģe, a 

more kao da poruļuje svojom 

mirnoĺom: "Ne bojte se, nisam ja 

opako, kao ġto se govori, 

pogledajte me, mirno sam i sjajno 

kao ogledalo, u mene se moģete 

uzdati, meni vjerovati, ali nemojte 

moju mirnu duġu zlorabiti. Znajte 

da sam ja MORE koje more (moģe), 

da se mene ne treba bojati, da u 

meni treba uģivati, ali da me treba 

poġtivati." 

Laganom voģnjom gotovo smo 

stigli na prije dogovoreno mjesto, 

bez ikakvih problema, ali "poruka 

Mora" koja je govorila da je ono 

mirno, ali da traģi poġtovanje, kao 

da je u nekima izazvala osjeĺaj 

uvrede i pomisao da mu mogu 

prkositi. Tako je naglom odlukom 

promijenjen pravac kretanja broda 

ġto je izazvalo i naglo prevrnuĺe 

broda. U trenu smo svi bili u moru. 

Kad sam izronio iz mora, vidio sam 

ispred sebe brod naopaļke okrenut. 

Uokolo plaļ, jauk, zapomaganje, a 

pomoĺi niotkuda. Jedva se odrģa-

vamo na povrġini mora, svatko na 

svoj naļin, netko uz pomoĺ komada 

drva, netko uz pomoĺ daske, netko 

samostalno, vodi se teġka borba za 

ostanak na povrġini. 

Teġki su to trenuci u ģivotu ļovjeka 

koji se naĽe u ovakvoj situaciji: 

mjesec studeni, i samo mu ime 

govori da je hladan, zimska odjeĺa 

natopljena je morem, a najviġe 

pritiġĺe strah od moguĺnosti da ĺeġ 

svakog trenutka biti na dnu mora. 

U tom strahu spas sam vidio u 

ļinjenici da brod pluta, te sam u 

trenu doplivao do krme broda i joġ 

se brģe popeo na vrh. Jauk i plaļ i 

dalje su odzvanjali, a zapomaganje  

IZ CIKLUSA ñĢIVA POVIJESTò 

Ģivot svakog ļovjeka ļini mnoġtvo 

dana koje ne pamti, ali i onih koje 

pamti kao sretne, pa o njima ļesto 

ģeli s puno zadovoljstva govoriti. 

Naģalost, tijekom ģivota ļovjek 

doģivi i preģivi dane kojih se 

nerado sjeĺa, koje bi najradije 

zaboravio, prepustio ih proġlosti, ali 

ta je ģelja neostvariva koliko i 

moguĺnost da se dogaĽaj nesretnog 

dana ispravi. 

Jedan od takvih nesretnih dana, dan 

kojeg se ja osobno ne ģelim sjeĺati, 

je 4. studeni 1962. godine. Iako je 

odonda proteklo gotovo ļetrdeset i 

sedam godina, taj dan pamtim 

unatoļ ģelji da ga zaboravim. 

Pamtim gotovo svaki tren, od 

ranojutarnjeg ustajanja, veselog 

odlaska od kuĺe put Kalifranta, 

zajedno s bratom Ivom i njegovom 

suprugom Luzarjom, te kunjadom 

Anticom; pamtim materine rijeļi 

koje nam je uputila pri odlasku na 

brod za Kalifrant. Ni u najcrnjim 

snovima nije mogla sanjati ġto sve 

nas taj dan ļeka, a pogotovo 

njezina sina Iva, koji je bio 

odgovoran i ozbiljan, moģda i  

previġe za svoje dvadeset i ļetiri 

godine, pa mu je s dvora ispred 

kuĺe, kad smo nas ļetvero veĺ 

krenuli put Muĺela, doviknula: 

"Ive, ļuvajte se, da vam se kakvo 

zlo ne dogodi, a posebno pazi na 

Jandriĺa, on je joġ dite!" 

Ļitavim putem, bez obzira ġto se u 

Kalifrant nije iġlo na zabavu ili 

odmor, veĺ je trebalo odraditi teģak 

teģaļki dan, kod odraslih se 

osjeĺalo zadovoljstvo jer ĺe obitelji 

prikupiti drva za zimu, a kod nas 

nekoliko djeļaka, osjeĺalo se 

uzbuĽenje zbog odlaska u 

nepoznato. Meteoroloġki, dan je bio 

proljetni, a ne jesenski. 

Uza sav umor zbog napornog rada, 

na zavrġetku dana, kod ukrcaja na 

brod za povratak doma, neki su bili 

moģda i previġe zadovoljni, ġto je u 

ostalih izazivalo strah od ukrcaja na 

brod. Naime, veĺ je i bez nas 

dvadeset i ļetvero brod bio do-

voljno nakrcan drvima. Manje 

hrabri morali su birati -  ili na 

nesigurni brod ili pjeġaļiti satima 

do kuĺe poslije napornog dana.  

4. studeni 1962. godine -  

dan kojeg se nitko ne ģeli sjeĺati... 
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da za potpuni povratak u normalan 

ģivot bez posljedica, nema lijeka.  

Bilo je tada, a ima ih i sada, onih 

koji za nesreĺu pokuġavaju okriviti 

odreĽeno ime, ili nesreĺi pak 

pripisuju plaĺanje grijeha zbog 

nedjelje ili pohlepe. Ja ne ģelim 

pitati zaġto, jer odgovor na takvo 

pitanje ne zna ama baġ nitko 

osimsamoga Boga. Bez obzira na 

bilokakav grijeh, tvrdim da nitko ne 

zasluģuje ovakav kraj. 

Preģivjeli sudionici nesreĺe su: 

Ante Jakuc - Antina, Matahlija - 

Perinovi (Petar -stariji, Antica, 

Ante, Ivan, Petar - mlaĽi, Boģo), 

Josip i Anica Ivļe (Juroviļini), 

Ante Ivļe - Jurov, Ante Papariĺ - 

Brkov, Josip Boriĺ - Rokac, Franka 

- Franica Ġkariĺ, Antica Ġkariĺ 

(roĽ. Stanļiĺ), Andrija Ġkariĺ, Ivan 

Iveġkiĺ - mlaĽi, Frane i Marija 

Papariĺ (Lukiļini). 

Tragiļno su stradali:  

Andrija - Frane Muġĺo,  

Ġime Stolļiĺ,  

Marija Petriniĺ  (roĽ. Stanļiĺ), 

 Ivan Ġkariĺ,  

Ruģa - Luzarja Ġkariĺ (roĽ. 

Muġĺo). ǒ 

                                                                                                                      

Autor : Andrija Ġkariĺ 

moje kunjade Luzarje, kad me 

vidjela na brodu, probadalo me kao 

noģem kroz srce. Drģala se ļvrsto 

svome ocu Franu (Andriji Muġĺu) 

oko vrata i mene bolnim plaļem 

molila da spasim brata Iva, 

gledajuĺi ga kako se davi bez po-

moĺi. Bio je to njezin tek vjenļani 

muģ, a moj brat Ive Ġkariĺ. Joġ i 

danas sebe uhvatim u razmiġljanju 

kako pokuġavam smisliti rjeġenje 

za bratov spas, ali uvijek ponovno 

zakljuļim da rjeġenja nije bilo. 

Konopi broda na kojima je sjedio 

dok smo se vozili, zapleli su i njega 

i drva, ġto ga je vuklo na dno. 

Odupirao se tome, ali kad je za 

mnom joġ nekolicina pokuġala naĺi 

spas na prevrnutom brodu i 

opteretila krmeni dio, pramac se 

podigao, a brod je naglo potonuo i 

konopima povukao i moga brata 

Iva. Potonuĺem broda, s povrġine 

mora nestala je i moja kunjada 

Luzarja zajedno sa svojim ocem. 

Bog je valjda htio da ostanu 

zauvjek zajedno. 

Naģalost, uz ovo troje stradalih, u 

moru je zauvijek ostao i Ġime 

Stolļiĺ, ostavivġi iza sebe ne-

zbrinutu suprugu i petero malo-

dobne djece; te jedina pronaĽena 

od petero stradalih, Marija Petriniĺ 

(roĽ. Stanļiĺ), koja je mrtva plutala 

na povrġini mora uz pomoĺ dvaju 

komada drva ispod pazuha. I ona je 

iza sebe ostavila jedno malodobno 

dijete, dijete koje tijekom svojega 

djetinjstva nije moglo osjetiti 

majļinu ljubav ni ļuti majļin glas. 

Gotovo se udavila i  njezina sestra, 

a moja kunjada, Antica Ġkariĺ, ali 

sreĺom, ubrzo nakon prevrnuĺa 

broda doġlo je nekoliko ļamaca 

upomoĺ, te su nju i veĺinu nas 

izvukli iz mora i spasili od sigurne 

smrti. Nekolicina mladih je uspjela 

doplivati do kopna. MeĽu spasi-

teljima su bili: Boģo Peĺarina, Josip 

Gabriĺ - Ĺipo, Frane Gabriĺ i drugi 

koji su nas dovezli do Mula i 

iskrcali. 

Na poļetku sam napomenuo kako 

se nerado sjeĺam svakog trenutka 

toga nesretnog dana, pa tako i 

momenta kad sam se iskrcao na 

Mul, drģeĺi u ruci jednu mokru 

vunenu ļarapu, a druga je bila joġ 

na nozi. I sada kad pomislim na to 

osjetim istu onu hladnoĺu koja me 

tada proģimala i bol zbog gubitka 

brata i kunjade. Nekoliko dana 

odleģao sam kod tete Kate Gabriĺ, 

teġko podnoseĺi saznanje da viġe 

nikada neĺu vidjeti brata i kunjadu. 

Doma nisam mogao zbog teġkog 

stanja moje majke. Nakon nekoliko 

dana uslijedio je i moģda najteģi 

trenutak u mom ģivotu, susret s 

majkom: unatoļ tome ġto su joj 

ļvrsto drģali ruke, ļupala je kosu 

na glavi i bolnim jaucima me 

pitala: "Kadi si ostavil brata Iva?..." 

Ovaj dan u mom ģivotu htio bih 

izbrisati iz sjeĺanja, jer jednako i 

danas boli pri svakom spomenu na 

njega. Iz tog sam razloga ovaj 

ļlanak odbijao napisati gotovo dva 

mjeseca, ali me uredniġtvo 

"Loparske besede" u viġe navrata 

molilo, pa sam ga ipak odluļio 

napisati. Ispriļavam se njima na 

ļekanju, a i svima vama koji moģda 

niste zadovoljni ļlankom, ali nije 

bilo nimalo lako biti miran i 

staloģen pri buĽenju sjeĺanja na 

ovaj dan kojeg se nitko od 

preģivjelih ne ģeli sjeĺati. Taj smo 

dan ponovno roĽeni. Moja kunjada 

Antica Ġkariĺ,  Franka - Franica 

Ġkariĺ i joġ neki, preģivjeli su 

traumatiļne posljedice dogaĽaja i 

trebalo je dugo vremena da se vrate 

normalnom ģivotu, iako, mislim  
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 sudjeluje u procesiji na zavjetni 

dan "Za kriģi" te pjeġaļi u Rab na 

sv. misu.  

Ove godine misu je predvodio 

krļki biskup Valter Ģupan koji je 

bio vrlo zadovoljan pjevanjem na 

misi. Na orguljama je bila naġa 

voditeljica prof. Danijela Ġkariĺ, a 

mi smo zajedno s ostalim 

zborovima pokuġali uljepġati 

slavlje. 

Zadovoljni smo ġto iza napornog 

rada stoje veĺ neki rezultati i 

nadamo se da ĺe ih ubuduĺe biti joġ 

viġe.ǒ 

Tajnica 

Sandra Ġkapul 

Veĺ viġe od dvije godine pjevaļki 

zbor "Murtela" uveliļava misna 

slavlja i ostale sveļanosti u mjestu. 

Ove zime odluļili smo osnovati i 

prvu udrugu takve vrste na otoku. 

Tako smo 26.10.2008. sluģbeno 

postali udruga, a sa svojih 

dvadesetak ļlanova jedna smo od 

najaktivnijih u mjestu. Sastajemo 

se dva do tri puta tjedno i pjevamo 

nedjeljom na sv. misi.  

Ļesto nas se smatra samo crkvenim 

zborom, ali osim misnih slavlja, mi 

uve-liļavamo i sva dogaĽanja u 

mjestu. Dosad su odrģana ļetiri 

uspjeġna koncerta, dva boģiĺna i  

PJEVAĻKI ZBOR "MURTELA" 

dva uskrsna, a tijekom ljeta 2008. 

god. redovito smo nastupali i na 

terasi hotela San Marino sa svojim 

"svjetovnim" repertoarom.  

Posljednji, uskrsni koncert odrģan 

je na Uskrsni ponedjeljak. Izveden 

je repertoar od 12 pjesama te je za 

bis izvedena "Happy day" koja je 

ugodno iznenadila nazoļne i 

podigla ih na noge. Zahvaljujemo 

se svim mjeġtanima koji su 

prisustvovali koncertu, a posebno 

nas je ugodno iznenadio broj 

posjetitelja iz ostalih mjesta na 

otoku. 

Veĺ drugu godinu zaredom, zbor 

Uskrġnji koncert u crkvi Sv. Ivana Krstitelja 
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FOTOREPORTAĢA 

Boģiĺne jasle 

Snimanje CD-a ñMoj Lopareò 

Mesopust 

Mesopust - male maġkare 


